
Publicació mensual | redacció: 657 165 047 – liniamar@comunicacio21.com | anuncia’t: 686 429 517 - publicitat@comunicacio21.com

Núm. 119 · Novembre 2023 · liniamar.cat 
líniamar
castelldefels · gavà · viladecans · el prat · sant boi

10 anys

CONTAMINACIÓ pàg 11

Gavà tindrà Zona de
Baixes Emissions tot i 
no tenir 50.000 habitants

A FONS pàgs 12 i 13
Una política sense
dictadures estètiques?

MENYS DESIGUALTAT pàg 14
Viladecans, el Prat i Sant Boi, 
al Top 5 d’igualtat d’ingressos

La regeneració d’aigua que es fa
al Prat es perfila com l’eina per
combatre les sequeres pàg 3

Model a seguir

PP i ecologistes fanpinya a
Castelldefels per l’Olla del Rei

Reyes, Salvem l’Olla del Rei i l’Institut d’Ornitologia urgeixen el Govern a ampliar la protecció de l’espai natural pàg 10

Fo
to

: L
ín

ia
 M

ar

A UN SOL ESTUDIANT pàg 16
La justícia obliga l’escola 
Sant Jaume del Prat a fer una
assignatura troncal en castellà

EL PRAT pàg 16
La directora de cinema
Laura Ferrés estrena el seu
primer film al Cine Capri



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
| 2

Novembre 2023líniamar.cat



Novembre 2023

3 | 

líniamar.catEn portada

La pitjor sequera des que hi ha re-
gistres. Així és, com a mínim, des
del 1915. D’aquesta forma descriu
la Generalitat la situació que es viu
a Catalunya per la manca de plu-
ges. El període més humit de l’a-
ny, setembre i octubre, ha passat
sense gairebé precipitacions i els
embassaments estan actualment
per sota del 19% de la seva capa-
citat. Preocupa, especialment, la si-
tuació de l’àrea metropolitana, la
més habitada del país i que està
previst que entri en fase de “pre-
emergència” aviat. Així ho va
anunciar el 14 de novembre el di-
rector de l’Agència Catalana de
l’Aigua (ACA), Samuel Reyes. 
Un panorama descoratjador

que, tanmateix, no ens ha de fer
oblidar que la resposta a aques-
ta sequera i les que hagin de ve-
nir –esperonades per la crisi cli-
màtica, com avisen els experts–
la tenim al Baix Llobregat. En
concret, a la depuradora del Prat
i l’estació de tractament d’aigua
potable de Sant Joan Despí, un
sistema que permet impulsar l’ús
d’aigua regenerada, és a dir, aque-
lla que es depura perquè pugui ser
reutilitzada, tot seguint un model
circular. En l’actualitat, Aigües de
Barcelona envia 1.500 litres per
segon d’aigua regenerada des de
la depuradora del Prat fins a Mo-
lins de Rei, on és abocada al riu.
Vuit quilòmetres més avall, a la
planta de tractament de Sant
Joan Despí, aquesta aigua és po-
tabilitzada i enviada de nou a la
xarxa de distribució.
“L’aigua regenerada és una

part importantíssima per cobrir
els efectes de l’estrès hídric”, va
reiterar la directora d’ecofactories
d’Aigües de Barcelona, Àngels Vi-
dal, en una trobada amb perio-

distes a la mateixa depuradora
pratenca el dia 14 de novembre. 

“LA DARRERA SEQUERA”
Aquest mètode, a més, té avan-
tatges respecte de la dessalinit-
zació, segons va explicar Vidal,
com ara la reducció de l’em-
premta de carboni –que es re-
dueix a la meitat– i la millora de
la gestió dels aqüífers. Aquest sis-
tema pot ajudar a pal·liar situa-
cions de sequera, i ara es vol re-
plicar a l’altra banda de la me-
tròpoli, al Besòs, a través d’un
ambiciós projecte de 1.500 mi-
lions d’euros que pretén fer-hi no-
ves plantes de regeneració i trac-
tament d’aigua potable. La idea
és poder generar 180 hectòme-
tres cúbics d’aigua regenerada per
any, un 15% del consum de la me-
tròpoli. “Volem desvincular-nos
de la necessitat que plogui”, va dir
Josep Lluís Armenter, coordina-
dor del Pla de Sequera d’Aigües
de Barcelona, a la trobada amb

periodistes al Prat. Des d’Aigües
de Barcelona van assegurar
aquell dia que, amb la inversió
prevista, aquesta seria “la darre-
ra sequera en termes de reserva
i consum d’aigua”. 

SITUACIÓ CRÍTICA
Però fins que no arribem a aquest
escenari, primer cal buscar solu-
cions per al present i preparar-se
per al que ha de venir. Com hem

dit, aviat la Generalitat anuncia-
rà un estat de prealerta que seria
“preparatori” per al que Reyes va
descriure com un moment de
“màxima conscienciació”, durant
el qual s’aplicarien restriccions

més intenses i que, previsible-
ment, s’activarà el desembre.
Aquest estat intermedi d’emer-
gència només prevaldria al siste-
ma Ter-Llobregat, ja que és el que
abasteix la metròpoli, on hi ha
més persones i més activitat in-
dustrial. “L'esforç que podem fer
des de la regió metropolitana en
benefici de la resta de comarques
és molt important”, va indicar Re-
yes a mitjans del novembre. Pel
que fa a les mesures, s’aniran co-
neixent pròximament, però ja
s’albira a l’horitzó la possibilitat
d’abaixar la pressió de la xarxa. 
De fet, l’ACA espera que l’es-

tat de preemergència serveixi
per generar més consciència en-
tre la ciutadania. “Com que no hi
ha talls a l'aixeta potser ens cos-
ta molt de percebre que portem
tres anys de sequera”, va reco-
nèixer Reyes. En aquest sentit, el
Pla de Sequera contempla que
els ajuntaments i els operadors
facin proves per comprovar que

poden fer reduccions de la pres-
sió de l’aigua.
Sense anar més lluny, reduir

la pressió de l’aigua és una de les
mesures per a la qual ja s’ha
preparat Aigües de Barcelona.
Armenter va explicar que des
del setembre han estat fent pro-
ves a la xarxa per reduir la pres-
sió de l’aigua, amb “esperit d’an-
ticipació”. “Hem avaluat com re-
alitzar la reducció de pressió als
municipis on se superin els límits
establerts per la situació d’ex-
cepcionalitat”, va dir al Prat. Així
i tot, el representant d’Aigües
de Barcelona va voler remarcar el
“consum responsable” de la ciu-
tadania. De fet, una persona de la
metròpoli consumeix una mitja-
na de 105 litres al dia, mentre que
la mitjana catalana és de 117 i l’es-
tatal de 131. A més, del 2007 al
2022 s’ha passat de consumir
230 hectòmetres cúbics l’any a
menys de 190, l’aigua equivalent
a quatre pantans com el de Sau.

Per nodependre de la pluja
» La depuradora del Prat és una instal·lació referent per la seva aposta per l’aigua regenerada

» Aigües de Barcelona diu que aquesta serà la darrera sequera “en termes de reserva i consum d’aigua”

Imatges de la depuradora del Prat. Fotos: Línia Mar

El consum domèstic
d’aigua a la metròpoli
està per sota de la
mitjana catalana 

F. J. Rodríguez
EL PRAT
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Hi ha esportistes me-
diocres que no volen
posicionar-se mai políti-

cament per no desgastar la seva figura
esportiva, i després hi ha Aitana Bonmatí,
que demostra la importància de tenir es-
portistes conscienciats en temes com la
llengua i el país [s’ha sumat a la cam-
panya pel català a la UE]. Referent total.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Llista d’economistes en-
trevistats a Col·lapse: Xa-
vier Sala-i-Martin (3/12/22),

Xavier Sala-i-Martin (21/1/23), Xavier
Sala-i-Martin (11/2/23), Xavier Sala-i-Mar-
tin (18/3/23), Xavier Sala-i-Martin
(22/4/23), Xavier Sala-i-Martin (10/6/23),
Xavier Sala-i-Martin (14/10/23) i Xavier
Sala-i-Martin (11/11/23).

Ahir vam anar a un su-
permercat conegut a
fer la compra de la set-

mana. 149 euros per una compra es-
tàndard. Una ruïna. Al final ens n’anirem
a comprar al supermercat que no vo-
líem anar perquè no ens podem per-
metre gastar tant per a una compra. Us
passa?

S’acaben les excuses.
Del que diu Xavi a les

rodes de premsa al joc
que veiem al camp hi ha quilòmetres
de distància. No ho puc entendre, no
sé què s’ha de fer. Poques idees, poques
solucions, pocs jugadors liderant l’e-
quip. O canvia tot molt o això no pin-
ta gaire bé.

@andreuginola@ElenaCrespi81@jmangues @manolileonsegur

La lupa

El passat 24 d’octubre vam celebrar a La Ciba,
espai de recursos per a dones, innovació i eco-
nomia feminista, el III Fòrum de municipis
certificats a favor de la igualtat de gènere en

l’àmbit municipal, dedicat en aquesta edició a les po-
lítiques locals a favor dels drets humans i al lideratge
de les dones. Aquest espai de debat anual va suposar un
important punt de trobada i ens va permetre compar-
tir bones pràctiques locals en igualtat real i efectiva per
part de representants polítics i tècnics d’ajuntaments
i administracions supramunicipals que van participar-
hi com a ciutats i pobles que disposen de la certificació
SG CITY 50-50, com és el cas de l’Ajuntament de San-
ta Coloma de Gramenet.
Cal recordar que la norma SG CITY 50-50, elabo-

rada per l’associació Forgender Seal, és la primera cer-
tificació en l’àmbit internacional que ha permès im-
plantar un sistema per avaluar, homologar i acreditar
de manera oficial el treball i el compromís dels governs
locals a favor de la igualtat de drets de les dones i per
la integració de la perspectiva de gènere de manera trans-
versal i transformadora en les polítiques i actuacions de
les ciutats i pobles. En el nostre cas, a Santa Coloma, en-
guany hem renovat la certificació SG CITY 50-50 que
vam aconseguir com a Ajuntament el 2021, quan vam
ser un dels primers municipis reconeguts públicament
i internacionalment pel nostre lideratge en el desple-
gament de programes i iniciatives que han demostrat
ser eficaces en el necessari avenç en drets i llibertats.
En la primera certificació SG-CITY 50-50 que vam

obtenir es van destacar les accions específiques de San-

ta Coloma, com la posada en marxa de La Ciba, el pro-
tocol per un espai públic, d’oci i festiu lliure de vio-
lències masclistes i LGTB-fòbiques, l’organització de
jornades de referència com el I Fòrum internacional
sobre feminisme i pornografia o la creació de l’Ob-
servatori de dades obertes, entre altres projectes i ini-
ciatives desplegades.
Certificacions com la SG-CITY 50-50 són més ne-

cessàries que mai, ja que ens ajuden a poder acreditar
i a millorar la qualitat dels serveis públics, a mesurar el
seu impacte, a generar perspectiva en la tasca dels ajun-

taments com a administració més propera a la ciutadania
i, alhora, són una eina molt eficaç per saber com estem
i avaluar de manera curosa el desplegament de les po-
lítiques d’igualtat locals per anticipar-nos a les noves ne-
cessitats. També ens reconeix la feina ben feta i cons-
titueix un important acompanyament en tot el procés.
Però no només això. La SG-CITY 50-50 ens impulsa a
crear narratives no androcentristes en un escenari ido-
ni, que és el món local, i a no oblidar-nos que, malgrat
que hem avançat molt en igualtat real i efectiva a les ciu-
tats, encara queden molts reptes per assolir en la ne-
cessària transformació feminista dels territoris.

En aquest sentit, entre les qüestions apressants de
l’agenda feminista és imprescindible que continuem tei-
xint aliances fortes entre les diferents administracions
públiques i privades, entitats i ciutadania, per comba-
tre de manera conjunta, ferma i eficaç totes les violèn-
cies masclistes i en tots els àmbits i esferes –i especial-
ment en l’entorn virtual i el seu tractament jurídic i pe-
nal–, així com per fer prevenció dels feminicidis. Tam-
bé són reptes els passos cap a la igualtat salarial entre
homes i dones i el fet de promoure la prevenció en sa-
lut de les dones a través de polítiques locals específiques,
entre altres qüestions de primer ordre que també vam
tractar al recent III Fòrum de municipis certificats. Per
tant, aquesta certificació és un pas més per avançar en
la materialització d’aquesta agenda feminista, que ha
de ser, sens dubte, transversal i interseccional, i per en-
fortir-la gràcies als lideratges d’ajuntaments compro-
mesos en el treball en xarxa.
Precisament, l’equipament municipal de La Ciba

és un exemple de bona pràctica municipal i de treball
en xarxa entre administracions públiques i entitats pú-
bliques i privades per liderar, conjuntament, projec-
tes pel bé comú i que han de servir per lluitar contra
les desigualtats, en sintonia amb els Objectius de Des-
envolupament Sostenible (ODS) i l’Agenda 2030 de
les Nacions Unides. Continuem, doncs, comprome-
ses i compromesos des del món local i amb equipa-
ments i serveis públics com La Ciba amb la defensa
dels drets humans de totes les dones i per una go-
vernança feminista, clau per aconseguir un món i una
societat millors per a tothom.

Encara queden molts reptes 
per assolir en la transformació

feminista dels territoris

per Núria Parlon, alcaldessa de Santa Coloma de Gramenet

Certificar la igualtat real i efectiva
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Obliguen a fer en castellà una assignatura 
troncal per a un sol estudiant al Prat1

2
La pratenca Laura Ferrés guanya l’Espiga d’Or
de la Seminci pel film ‘La imatge permanent’

Presenten el cartell de la Fira Avícola del
Prat, que escalfa motors per al desembre

Condemnada a 10 anys de presó per matar
el marit d’una punyalada a Viladecans

El + llegit líniamar.cat

3

4

5

Crida veïnal per salvar el carril bici 
de l’avinguda de la Pineda de Castelldefels

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@pauserrasolsas: Si no ets capaç de mo-
tivar i fer jugar a alguna cosa la millor
plantilla de la lliga, has de plegar. No hi ha
cap idea.

@agenciaacn: Més de 1.600 policies per
blindar el Congrés dels Diputats per la in-
vestidura de Sánchez. 600 agents més que
per investir Rajoy.

#PleD’Investidura

@elpolyklin: Escolta, em direu boig, però
ves que no tinguin un problema amb
l'amnistia, sinó amb tot allò relacionat
amb Catalunya.

#ProtestesPerL’Amnistia #ElBarçaNoArrenca

Safata d’entrada

Som el nostre pitjor en-
emic, pura contradicció;
no obstant això, no ens

hem de culpar per ser humans,
encara que tampoc no és bo pas-
sar-nos la vida adorant símbols
i creure que són la realitat. Estem
lligats, esclaus a sensacions, ob-
jectes, accions que ens agradaria
deixar o tenir, però no sempre
podem. La mateixa idea de feli-
citat és un instrument dubtós
que perpetua l’engany amb l’a-
juda de noves incorporacions:
com aquest humanisme empre-
sarial ple de fórmules d’auto-
promoció i samarretes de disse-
ny que s’apunta a l’excel·lència
sense que els seus mètodes esti-
guin gaire clars. L’esquizofrènia
posthumana, comenta Brai-
dotti: la mort de gana per po-
bresa davant d’epidèmies d’a-
norèxia-bulímia-obesitat, les
clíniques dietètiques i estèti-
ques per a mascotes, les noves
guerres infinites, la comoditat
de la ignorància...
El vell Bauman reflexionava

sobre els continus canvis que
ens afecten (qui diu que no
canviem?) i ens fan qüestionar
les pròpies expectatives, algu-
nes atractives, moltes inabas-
tables. Els problemes quoti-
dians forcen les decisions obli-
gant-nos a reajustar opcions
que es mouen entre l’autono-
mia o la dependència: no és el
mateix ser un jove que un ancià,
tenir família a càrrec, arribar a
final de mes, o poder-se mudar
sense patir localitzacions. No
totes les persones poden gaudir
d’un accés als recursos, no tots
som iguals al benestar o a la jus-

Esperança
per Francesc Reina

tícia. N’hi ha que tenen molt
pocs horitzons mentre que a
d’altres els són molt amplis;
privilegis que donen més grau
de llibertat. 
Cal reconèixer i respectar

els altres, les nostres creences
generalment són murs que,
malgrat que ens defineixen i
ens donen identitat, ens arri-
ben mitjançant sentències im-
posades per principis morals;
quan aquests mostren les se-
ves bretxes s’acostumen a re-
omplir amb prejudicis. S’uti-
litzen moltes tàctiques per
impedir que se sàpiga què
passa. Més enllà de les pa-
raules, és oportú cultivar més
el relat col·lectiu, agafar-se
les mans perquè l’entesa cons-
tructiva sigui un idioma comú
(malgrat que sabem que els
idiomes que no es practiquen
s’obliden). La veritat és més
que una aventura compartida,
és la il·lusió que ajuda a veu-
re millor per continuar creient
en un món més correcte on re-
cuperar espais públics per cul-
tivar l’intercanvi d’experièn-
cies, que proposa bastir ponts
entre el carrer i l’acadèmia, do-
nant l’oportunitat d’explicar
les pròpies narracions, aquests
fars que il·luminen qualsevol
reivindicació i denúncia da-
vant de qui posa pegats a l’e-
nuig quan es perd el respecte
i l’elegància.

Si ens conformen les cir-
cumstàncies, caldrà fer-ho
humanament, suggeria Sara-
mago. Esperança, a l’argot
marí, és el nom que se li dona
al puntal que manté l’embar-
cació fixa al mar davant les
tempestes. Les àncores són
pesos que retenen el navili, se-
nyal de fermesa, solidesa, se-
guretat. Entre agitades aigü-
es, igual que en la incertesa de
les crisis, pèrdues o malalties,
assegura i subjecta, lliga, fixa
per no anar a la deriva, per no
sotsobrar. La fugida és una al-
tra cosa, no sempre és una
manera d’escapar, sinó un
mitjà que, sovint, és l’única
possibilitat per salvar el vai-
xell i la seva tripulació, on s’al-
bira la necessitat d’abandonar
el lloc on ja no es pertany, on
ja no es reconeix o no et re-
coneixen. És la història dels
que van marxar i dels que se
n’aniran, deixant enrere les
costes per descobrir altres
vores (perquè hi havia moti-
us per deixar-les lluny, es-
criuria Whitman), altres plat-
ges desconegudes que brollen
en altres confins, una mane-
ra més de crear vincles. No to-
tes les presons tenen barrots,
algunes són menys evidents,
encara que sovint castren la
imaginació. De vegades la fu-
gida és l’única alternativa per
mantenir els somnis vius.

Els semàfors

La pastisseria de Castelldefels 
La Luciérnaga ha rebut un

premi com a una de les millors
iniciatives empresarials de la
quinzena edició dels Premis
Delta, que organitzen 
els ajuntaments del delta 

del Llobregat.
pàgina 10La Luciérnaga

La llar d’infants que havia d’anar
a l’edifici de la comissaria de
Gavà haurà de seguir esperant.
El concurs de licitació per

construir-la ha quedat desert,
després dels múltiples terminis
que havia donat el consistori 

els últims anys.
pàgina 11Ajuntament de Gavà

Laura Ferrés no només ha portat
el Prat a la pantalla gran, sinó
que ha decidit preestrenar la
seva primera pel·lícula, 

La imatge permanent, al Cine
Capri. Va ser el dia 16 i hi van
assistir més de 700 persones,
així com l’equip del film.

pàgina 16Laura Ferrés
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NLes millors
perles

La diputada de Sumar Aina Vidal va escollir una samarretaamb el lema “No pasarán” per comparèixer davant la
premsa, però es posa una americana a sobre. Resultat: només
es llegeix, en majúscules, “pasarán”. Esperem que s’equivoqui.

Una senyora, amb una enorme bandera d’Espanya a
l’esquena, arriba a la plaça Sant Jaume de Barcelona per

protestar contra l’amnistia. En veure que hi ha una
manifestació animalista, esclata a crits. La imatge és icònica.

Una companyia polonesa va crear un videojoc
protagonitzat per un taxi de Barcelona. Un usuari va

demanar via xarxes socials que en fessin versió en català, i la
petició es va fer viral. La companyia ja ha dit que ho estudiarà.

Dylan Stone-Miller és el pare biològic de gairebé cent
infants. 97, concretament. Aquest home va explicar el

seu cas al programa Col·lapsede TV3 i va reconèixer que la
cosa “ha anat més enllà” del que ell mateix s’esperava. 

LA FOTOSagrada Família

Mirada pròpia

El passat 20 de setembre va tenir lloc, a la Fira
Gran Via de l’Hospitalet, la segona edició del
congrés internacional de fons d’inversió The
District.

La sessió va començar amb el rebuig de diferents
col·lectius d’habitatge a l’acte, que van escridassar els
assistents titllant-los d’especuladors i de desnonadors,
i reivindicant el dret a l’habitatge per sobre de l’ús in-
constitucional que li donen bancs, fons d’inversió i al-
guns falsos petits propietaris.
I és que, a l’article 47 de la Constitució espanyola,

en el seu moment s’hi va deixar ben escrit: “Tots els es-
panyols tenen dret a gaudir d’un habitatge digne i ade-
quat. Els poders públics promouran les condicions ne-
cessàries i establiran les normes
pertinents per fer efectiu aquest
dret, regulant la utilització del
sòl d’acord amb l’interès general
per impedir l’especulació. La co-
munitat participarà en les plus-
vàlues que generi l’acció urbanís-
tica dels ens públics”.
Evidentment, no us faig cap

spoiler explicant-vos que aquest
article no s’ha complert mai, sinó
al contrari: s’han posat catifes
vermelles perquè caixes, bancs i
ara fons d’inversió puguin espe-
cular amb un dret i guanyar el mà-
xim de diners possibles en detri-
ment d’aniquilar, literalment, una
part de la població.
Però del que jo us volia parlar és d’un fet que m’ha

tocat bastant. Volia escriure sobre com s’ha parlat de
disturbis i d’incidents violents quan s’ha llançat pols de
colors, anomenada pols holi, que és una pols fabrica-
da amb components naturals i que s’utilitza en festes
i festivals originaris de l’Índia, mentre que no es par-
la amb la mateixa intensitat i contundència quan hi ha
un desnonament i els Mossos d’Esquadra i fons d’in-
versió deixen famílies al carrer per continuar guany-
ant més diners.
Alguns titllaran la comparació de demagògia. Fer-

mament, crec que no ho és. Fermament, crec que aques-
tes notícies situen ciutadans de primera i ciutadans de
segona. A uns no se’ls pot exigir responsabilitats pels
seus fets, per haver estafat, enganyat i fet fora gent de
les seves cases, quan són directius dels bancs i empreses

immobiliàries més grans del món, i, en canvi, als altres
els criminalitzen, culpen i exigeixen quan no poden pa-
gar un habitatge perquè, tot i tenir dues feines, no ar-
riben a final de mes. A aquests, per descomptat, se’ls
pot insultar, vexar i menystenir, tant des de les admi-
nistracions com des de la societat. Per què? Jo em nego
al fet que sigui així. Reivindico posar-hi dades i infor-
mació per no caure en la imposició del capitalisme.
Ja ho deia Judith Butler al seu llibre Sense por: for-

mes de resistència a les violències d’avui: “Les po-
blacions es divideixen sovint, massa sovint, entre
aquells les vides dels quals són dignes de protegir-se
a qualsevol preu i aquells les vides dels quals es con-
sideren prescindibles”.

A l’informe Estat de l’exclusió residencial; impac-
tes de la Llei 24/2015 i altres mesures de resposta 2022
es detalla que, en matèria de salut, l’accés a un habi-
tatge adequat és un factor determinant per garantir un
bon estat de salut. Existeixen evidències científiques que
demostren que l’habitatge pot repercutir en la salut fí-
sica i mental de les persones adultes i dels nens que hi
conviuen. A l’informe, l’avaluació de l’impacte en la sa-
lut de la Llei 24/2015 es planteja a través de l’evolució
d’indicadors indirectes, com el nombre de desnona-
ments o de talls de subministraments, entre altres, res-
pecte als quals hi ha abundants evidències sobre el seu
impacte en la salut. Aquest tipus d’enfocament és l’ha-
bitual en l’avaluació de polítiques en l’àmbit de la sa-
lut pública, com en el cas de la llei del tabac.
L’impacte dels moviments socials, no obstant això,

va més enllà de l’accés a la informació i aporta bene-

ficis en la salut, en la vida social i en l’empoderament,
com demostra el fet que el 90% de les persones en-
questades afirmen que la participació en organitzacions
els ha permès conèixer els drets residencials i de sub-
ministraments i el 74% diuen que aquest fet els ha aju-
dat a sentir-se millor de salut.
A més, l’informe també analitza l’estat de salut de les

persones adultes i nens afectats per inseguretat residencial
i pobresa energètica que han respost l’enquesta. Segons
l’escala de benestar psicològic de l’OMS, tres de cada qua-
tre persones adultes van presentar malestar psicològic
i la meitat depressió, en valors molt més grans que els
que s’observen en la població general. Malgrat ser una
població molt homogènia (totes les persones es troben

en una situació d’elevada vulne-
rabilitat), s’ha pogut observar una
associació entre patir depressió i el
nombre d’afectacions relacionades
amb l’habitatge i l’energia (difi-
cultats econòmiques relacionades
amb l’habitatge, amb l’energia o
amb tinences insegures). Així, com
més inseguretats, més gran és la
probabilitat de patir depressió. La
magnitud de l’associació amb la sa-
lut és menor en les dones. Una hi-
pòtesi és que això últim respondria
a una resiliència més gran d’elles,
així com pel rol de gènere, segons
el qual són les principals respon-
sables de la llar i no poden per-

metre’s enfonsar-se malgrat viure situacions molt com-
plicades. Pel que fa als nens, un 15% van presentar mala
salut general i un de cada tres nens i la meitat de les ne-
nes una puntuació baixa en l’escala de qualitat de vida,
totes dues situacions amb una proporció molt superior
a la que s’observa en la població general.
Així que, amb aquestes dades a la mà, faig una cri-

da als mitjans de comunicació, a les administracions
i a la ciutadania en general. Tenim un problema d’Es-
tat de salut pública que són els desnonaments. Milions
de persones n’estan afectades. Algunes se suïciden (o
algunes afirmem que les maten) pel camí per no po-
der suportar una càrrega emocional tan forta. Fem-hi
alguna cosa. Prohibim els desnonaments per motius
econòmics i donem una alternativa residencial. La pols
holi no és una arma de destrucció massiva; que l’ha-
bitatge no sigui un dret sí que ho és. Queda clar?

per Lucía Delgado, portaveu de la PAH

Pols holi, arma de destrucció massiva
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@juliaterrado: Espero que ningú es pensi
que soc guiri per anar amb Google Maps pel
centre de Barcelona, només soc una noia
amb un sentit de l’orientació inexistent.

@Superllisti: “Debo despedirme, amanda
Palestina”, la carta que ens envia el meu
homòleg [director de Justícia Global] de
l’Ajuntament de Gaza. Existencial.

@martaroqueta: El pla de part recull si
vols escoltar música mentre pareixes o si
vols dilatar en una piscina, però no en
quina llengua vols que t’atenguin.

Flaixos

Tribuna

L’estima que li tinc a Xavier Casinos, a qui lle-geixo en la seva sèrie d’articles sobre la Bar-
celona Secreta a La Vanguardia, m’anima
a escriure per contradir-lo per un altre arti-

cle que va publicar en aquest mitjà que compartim i que
parlava de les limitacions que podia tenir transformar
oficines en desús de Barcelona en habitatges. L’article
feia una sèrie d’afirmacions que no comparteixo, i com
que en els darrers dies un altre article, aquest de Sus-
ana Quadrado a La Vanguardia, ha tornat a posar a l’a-
genda pública el debat sobre el futur del 22@, voldria
deixar per escrit alguns pensaments que he anat acu-
mulant per l’experiència vital d’haver estat a llocs de l’ad-
ministració que tracten amb el planejament urbanístic.
No ho vull fer, però, només per la intuïció que els pro-

voca, sinó que he mirat de contrastar si el que crec té al-
gun fonament tècnic o jurídic que ho avali. Tanmateix,
ja sé que no estem en un mitjà de divulgació científica
o tècnica, però malgrat tot he de dir que, si algú vol apro-
fundir en les causes de la crisi de l’urbanisme que pa-
teix l’estat espanyol, ha de poder veure aquesta jorna-
da o llegir aquesta revista, per posar només dos exem-
ples dels molts que hi ha sobre la qüestió.
Acabats els preàmbuls, i sabent que aquests articles

són de metxa curta, he de dir que aquell article del Xa-
vier contenia el que ens hauríem de treure de sobre si
volem, de veritat, fer un urbanisme que funcioni. És a
dir, apel·lacions a si els privats guanyen poc o massa;
defensa de models proteccionistes/garantistes infle-
xibles; i dubtes sobre si les coses que es vulguin can-
viar d’un pla seran possibles o no. I això darrer, que afir-
ma en parlar de les 8.000 oficines en desús de Barce-
lona, ho enllaço amb l’article de la Susana, que obria
o seguia el debat sobre si cal modificar el planejament
del 22@ atenent el fet que les previsions han quedat su-
perades per la realitat, amb un milió i mig de metres
d’oficines que encara queden per fer i que no sembla
que es puguin realitzar, entre altres problemes que té
el nou districte, malgrat ser un exemple d’èxit per a la
ciutat de Barcelona.
Semblaria lògic que, si un pla fa 23 anys i no s’ha aca-

bat, es pugui revisar i actualitzar. De fet, amb aquest del
22@ ja s’ha fet per afavorir que hi hagi més habitatge as-
sequible. Tanmateix, totes les oficines (a Barcelona es

parla de més de 8.000 segons un estudi d’Ernst & Young)
en desús haurien de poder ser transformades en habi-
tatge. Sobretot perquè això és el que demanen els nos-
tres joves, així com els joves que volen venir a Barcelo-
na a treballar o a estudiar.
És clar que els propietaris n’obtindran plusvàlua!

Però això no és dolent. Se’ls podria facilitar aquest can-
vi d’ús amb la condició que destinessin l’habitatge al
lloguer. Tan complicat és? No. Segur que no. El que pas-
sa és que –com a la mítica sèrie Sí, ministre– tenim
molts “Humphrey Appleby” disposats a fer-ho tot
més complicat del que és.
La crisi de l’urbanisme és que, de mitjana, un pla-

nejament pot trigar entre 6 i 8 anys, que s’han de fer
uns 110 informes i que, finalment, en ser tot tan envi-
tricollat, el Tribunal Suprem els tomba un darrere l’al-
tre sense compassió, sempre per qüestions formals que
astuts advocats de les parts saben identificar en els pro-
cediments. I així han caigut planejaments com els de
Tarragona, Madrid, Donostia, Las Palmas, Vigo i
plans directors del nostre país com els de l’Hospitalet
o el BCN World.
La crisi de l’urbanisme –i hem de poder admetre que

hi és– fa que s’espanti la inversió i que es malgastin re-
cursos públics i privats en tramitacions llarguíssimes que,
quan tenen llum verda, topen amb canvis de cicle eco-
nòmic, normatiu en altres nivells, i social i fins i tot cul-
tural en d’altres.
És per aquest motiu, i molts més, que sempre des

del respecte als que han fet i fan urbanisme en aquest
país –perquè òbviament no tot, ni molts menys, han
estat viacrucis fallits–, ens convindria adoptar les te-
sis dels que defensen un urbanisme més flexible, de pro-
posta, com a contraposició a l’urbanisme de planificació,
que no té el problema en el fet de ser-ho, sinó en les di-
ficultats que hi ha –en plena era d’acceleració tecno-
lògica– per adaptar-se a les demandes i realitats d’u-
na societat canviant. L’exemple el tenim al 22@ i el tin-
drem a les Tres Xemeneies o en algunes idees que ron-
den el nou Pla Director Urbanístic Metropolità. La pla-
nificació ha d’ordenar un territori, però no pot ser-ne
una cotilla, un cadenat o un text sagrat. I l’urbanisme
ha de triar si ser com les taules de la llei o el manual
de partida que facilita el progrés dels territoris.

La planificació 
ha d’ordenar 
un territori, 

però no pot ser-ne 
una cotilla, 
un cadenat 

o un text sagrat. 
I l’urbanisme ha de triar 

si ser com 
les taules de la llei 

o el manual de partida
que facilita 
el progrés 

dels territoris

“

“
per Ferran Falcó, president de Restarting Badalona

L’urbanisme: impuls o fre
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Pedalada per preservar el
carril bici de l’avinguda Pineda

PROTESTES4La plataforma l’A-
vinguda de la Pineda no es toca
va celebrar el passat 12 de no-
vembre una pedalada reivindi-
cativa per exigir al govern que no
elimini el carril bici d’aquest
vial. La intenció municipal és re-
cuperar el doble sentit de la cir-
culació que va eliminar l’anterior
govern progressista, cosa que ha
provocat una reacció contun-
dent tant des d’una part del ve-
ïnat com de l’oposició. 
Aquesta qüestió es va abordar

durant el Ple de l’octubre, on el ti-
nent d’alcaldia del PP David Solé

va expressar que la idea del go-
vern municipal és prioritzar la pri-
mera fase del projecte, centrada
en el tram de l’avinguda comprès
entre Constitució i Molinot, uns
200 metres on el govern pretén
afavorir la circulació compartida
de vehicles i bicicletes. 
En aquest sentit, la platafor-

ma assenyala que donar priori-
tat al trànsit rodat incideix ne-
gativament sobre el medi am-
bient, i recorden que destruir el
que va fer l’anterior govern su-
posaria una despesa econòmica
de 250.000 euros. 

Rebuig a la proposta de
Foment per ampliar l’aeroport 
INFRAESTRUCTURES4L’Ajun-
tament de Castelldefels rebutja
qualsevol intenció de posar fi al
model de pistes segregades a
l’aeròdrom, el qual permet re-
duir el soroll dels avions, tal
com va proposar Foment del
Treball en el seu informe d’idees
per ampliar l’aeroport del Prat. 
I és que una de les 11 pro-

postes que la comissió de la pa-
tronal va posar sobre la taula per
ampliar l’aeròdrom va ser, pre-
cisament, recuperar el model
de pistes independents per im-
pulsar la infraestructura. Aquest

suggeriment, tanmateix, com-
portaria un augment del soroll
que pateixen els veïns no només
de Castelldefels, sinó també de
Gavà Mar i de la resta del Delta.
“El retorn al model de pistes in-
dependents és perjudicial per a
la comarca, ja que implica un de-
teriorament del benestar i la sa-
lut dels seus ciutadans a causa de
la contaminació acústica”, avisen
des del consistori castelldefe-
lenc. Sense anar més lluny, el so-
roll dels avions és també una “lí-
nia vermella” per a l’Ajunta-
ment de Gavà.

La pastisseria La Luciérnaga
rep un premi comarcal

GUARDONS4La pastisseria de
sabors naturals La Luciérnaga va
rebre el passat 9 de novembre un
premi com a una de les millors
iniciatives empresarials en la
quinzena edició dels Premis Del-
ta, que es van lliurar a Vilade-
cans. Per tot plegat, l’empresa ha
rebut un premi de 2.000 euros.
No va ser l’únic negoci de Cas-
telldefels reconegut aquella nit,
ja que l’empresa Simple Cero Re-
siduo va resultar finalista. 

Aquests guardons s’entre-
guen des de fa dues dècades i són
una iniciativa dels municipis
del Delta: Castelldefels, Vilade-
cans, Gavà, Sant Boi i el Prat.
Els guardons aposten per

iniciatives empresarials que ge-
nerin valor i impacte social, i que
siguin referència en matèria de
desenvolupament sostenible.
D’aquesta manera, es premien
les energies netes i la creació de
llocs de feina dignes.

Una imatge de la mobilització del 12 de novembre. Foto: Salvem Av Pineda

Foto: La Luciérnaga

Natura | L’arbrat municipal, afectat per la sequera
El Ple de l’octubre va aprovar per unanimitat una moció de Movem En Comú

Podem que proposa a l’Ajuntament que faci una diagnosi de l’estat 
de l’arbrat urbà, que està afectat per la manca de pluges i la sequera.

MEDI AMBIENT4En una carta
adreçada al conseller d’Acció
Climàtica de la Generalitat, Da-
vid Mascort, l’Ajuntament de
Castelldefels, l’Institut Català
d’Ornitologia, la plataforma Sal-
vem l’Olla del Rei i les associa-
cions de veïns del municipi han
mostrat el seu suport a la pro-
posta del Govern per ampliar la
zona d’especial protecció de les
aus (ZEPA), i han urgit l’execu-
tiu català perquè aprovi aquesta
declaració “al més aviat possible”.
De moment, tota la comarca
continua a l’espera del que de-
termini la Generalitat, ja que al
juliol el mateix Mascort va dir
que la ZEPA quedaria aprovada
abans de finalitzar l’any. 
La proposta de la Generalitat,

que va ser presentada al Prat el
juny de l’any passat per l’anterior
consellera del departament, Te-
resa Jordà, contempla duplicar
la superfície protegida al delta
del Llobregat. I, en aquest sen-

tit, una de les zones que es pro-
posa incloure a la ZEPA és pre-
cisament l’Olla del Rei, un espai
de gran interès natural.

PRIMERA ZEPA URBANA
D’aquesta manera, Castellde-
fels podria tenir una ZEPA ur-
bana, la primera de Catalunya.
“Aquesta iniciativa no només
implementarà les oportunitats
de finançament, sinó que també
establirà un pla d’acció i gestió”,

destaquen des de l’Ajuntament
de Castelldefels. 
La signatura de la carta va te-

nir lloc a principis de mes al
Saló de Plens de l’Ajuntament,
amb la presència de Jordi Bau-
cells, president de l’Institut Català
d’Ornitologia, que va beneir el
projecte. “Avui és un gran dia per
a aquesta ciutat”, va reconèixer
Baucells, que considera que
aquesta política del consistori
“sempre trobarà suport científic”.

Signatura de la carta al Saló de Plens. Foto: Ajuntament

Reyes s’alia amb els ecologistes
per protegir l’Olla del Rei

» Ajuntament i ecologistes fan pinya per preservar l’espai natural
» Seria la primera zona d’especial protecció de les aus (ZEPA) urbana
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La llar d’infants es fa esperar:
la licitació queda deserta

EQUIPAMENTS4La llar d’in-
fants pública que es vol fer al cos-
tat de la comissaria de la Policia
Local, al barri de les Bòbiles, ar-
rossega una dècada de retards.
Si fa dos anys es va anunciar que
l’escola obriria aquest curs, ara
sabem que el projecte encara
haurà d’esperar, ja que el con-
curs per a la seva construcció ha
quedat desert, tal com confirmen
fonts municipals a aquesta pu-
blicació, fet que obliga a reiniciar
tot el procés.
Tot i que les mateixes fonts

asseguren a Línia Mar que l’A-

juntament ho aprofitarà per
“introduir millores” en el pro-
jecte –les quals ja estan treba-
llant, afirmen–, la realitat és
que la posada en funcionament
d’aquest esperat equipament es
posposa sine die. 
Qui ho ha criticat ha estat

ERC, que demana al govern
municipal que deixi enrere “la
pràctica recurrent d’anunciar
projectes amb dades concretes
d’obertura”, les quals, al final,
“queden en un no res”. I és que
la llar d’infants és una promesa
municipal que data del 2013.

Queixes pel banc ocupat 
del carrer de Sant Pere

SEGURETAT4L’antiga seu del
Banc Sabadell al carrer de Sant
Pere està generant queixes en-
tre el veïnat pels actes que se’n
deriven. A l’octubre les perso-
nes que ocupen la sucursal van
provocar una baralla multitu-
dinària a la plaça de Jaume
Balmes, al davant de l’Ajunta-
ment, en la qual s’haurien fet
servir armes blanques. 
Aquesta situació es va de-

batre al Ple de l’octubre, després
que el portaveu de Vox, Marc
Cívico, preguntés al govern mu-
nicipal què estava fent per so-

lucionar aquesta problemàti-
ca. Li va respondre el primer ti-
nent d’alcaldia, Jordi Tort, que
va defensar l’actuació policial.
“Policia i Mossos han donat
resposta eficaç als requeriments
que hi ha hagut a la zona”, va
expressar Tort, que va indicar
que alguns d’aquests incidents
ja s’han judicialitzat. 
A més, el tinent d’alcaldia va

explicar que la problemàtica
del banc ocupat s’ha tractat a la
mesa de coordinació de segu-
retat i que estan en contacte
permanent amb els veïns.

La jove morta en un accident
a Puig-reig era de Gavà

SUCCESSOS4La matinada del 5
de novembre una noia de 18 anys
de Gavà va morir en un accident
de trànsit al terme municipal de
Puig-reig, a la comarca del Ber-
guedà, quan circulava pel quilò-
metre 80 de la carretera C-16. 
El turisme accidentat, on

viatjaven tres persones, va sor-
tir de la via per causes que s’in-
vestiguen i es va despenyar per
un terraplè de sis metres per
quedar bolcat en un camí se-

cundari. La noia que va morir
ocupava un dels seients poste-
riors del cotxe.
Per la seva banda, el con-

ductor i la copilot van quedar fe-
rits i van ser traslladats als hos-
pitals de Berga i de Manresa. Al
lloc de l’accident es van traslla-
dar diverses patrulles dels Mos-
sos d’Esquadra, tres dotacions
dels Bombers de la Generalitat
i tres unitats del Sistema d’E-
mergències Mèdiques (SEM).

Edifici on està previst que es construeixi l’equipament. Foto: ERC

El punt de l’accident. Foto: Maps

Cultura | Creant un aparador cultural atractiu
Biblioteques de Gavà impulsa un laboratori d’idees cooperatiu que

convida el veïnat a participar en el disseny d’un nou espai expositiu “viu i
constant”, que sigui atractiu per als usuaris i desperti l’interès ciutadà. 

MOBILITAT4Gavà té actualment
uns 47.000 habitants, cosa que
no l’obliga a incorporar-se a la
zona de baixes emissions (ZBE)
metropolitana. Sí que ho han de
fer, per llei, Castelldefels i Vila-
decans, municipis que limiten
amb Gavà i que superen els
50.000 habitants que marca la
normativa com a topall per en-
trar a limitar la mobilitat dels ve-
hicles més contaminants les ho-
res diürnes dels dies laborables. 
Amb la llei a la mà, per tant,

Gavà quedaria com una illa en-
tre les ZBE de Castelldefels i
Viladecans. Tanmateix, i segons
han confirmat fonts municipals
a Línia Mar, l’Ajuntament està
treballant per incloure la ciutat
en aquesta mesura ambiental
per reduir els nivells de conta-
minació. En aquest sentit, el go-
vern municipal està mirant de
definir com i quan s’implantarà,
ja que per molt que Gavà no
compleixi el requisit de població

per implementar la ZBE, la con-
taminació atmosfèrica no hi en-
tén de xifres i límits territorials. 
Des d’ERC celebren la notí-

cia “des del punt de vista ecolò-
gic”, tot i que recorden que “cal
no perdre de vista” que hi ha
molts veïns que fan servir el seu
vehicle per anar a treballar i
que, amb aquesta mesura, poden
veure’s afectat, en cas que l’au-

tomòbil no compleixi amb els re-
quisits ambientals. És per aques-
ta raó que els republicans veuen
necessari solucionar les inci-
dències del transport públic,
centrades els últims mesos en
Rodalies i en les línies de bus del
Delta, perquè la ZBE serveixi
“d’incentiu” perquè la gent dei-
xi aparcat el vehicle personal per
moure’s per la metròpoli.

Un cartell de la ZBE a Barcelona, que es podria veure aviat a Gavà. Foto: ACN

Gavà també formarà part 
de la zona de baixes emissions
» La ciutat restringirà la mobilitat dels vehicles contaminants

» Ho farà perquè limita amb dos municipis que activaran aviat la ZBE
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És del dia 19 d’abril de l’a-
ny 1978. A la foto, en
blanc i negre, s’hi veu un
grup d’homes en una

escalinata. Bé, també hi ha tres
dones. Gairebé tots porten ame-
ricana i corbata, i van ben afaitats.
Els retratats pel fotògraf i perio-
dista Emilio Pérez de Rozas són
els regidors de Barcelona en el pri-
mer ple d’investidura després de
la dictadura. Narcís Serra, el nou
alcalde, surt a la primera fila, i en-
cara que amb barba, vesteix ex-
actament com la resta. 
L’estètica dels polítics que

apareixen a la fotografia és la
norma a tots els consistoris de-
mocràtics de l’època: homes afai-
tats, amb trajo, camisa... No
obstant això, a les instantànies
que es fan als municipis de la me-
tròpoli d’aleshores es veuen al-
guns regidors sense corbata i
amb la camisa arremangada.
Són polítics obrers que, per fi, po-
den participar en la vida públi-
ca lluny de la clandestinitat.
Amb els anys, però, molts d’ells
acabaran sucumbint als dictats
de l’americana.
Totes aquestes imatges tenen

gairebé mig segle. Avui, a la polí-
tica les modes han canviat. Com
ha evolucionat la manera com
vesteixen els representants sortits
de les urnes? Són més transgres-
sors? Continuen sota la dictadu-
ra del trajo i la corbata?

L’ESTÈTICA DEL PODER
Quan pensem en algú poderós
normalment ens l’imaginem amb
americana i corbata. “Tant en ho-
mes com en dones, és una vesti-
menta  associada al poder, als ho-
mes de negocis o a la banca”, afir-
ma l’experta i assessora d’imatge
en política Marta Portnou. “Men-
talment això es relaciona amb la
dreta, perquè durant molt temps
havia ocupat el poder i els càrrecs
on hi havia un codi formal de
vestimenta”, afegeix. De fet, la
moda de la jaqueta i la corbata tal
com la coneixem es consolida a
casa nostra a finals del segle XIX
i principis del XX, impulsada per
la burgesia. Anteriorment, en altres
indrets com França o la Gran Bre-
tanya aquesta nova classe social
havia apostat per peces de roba
més austeres que es contraposaven
amb l’estil recarregat de les velles
elits aristocràtiques en declivi.
En aquest sentit, quan part de

la població que normalment no ac-
cedia a la política, com les classes
obreres, va anar conquistant es-
pais de representativitat, ho va fer
vestint amb la roba que identifi-
cava amb el poder. “No és que
adoptessin aquesta vestimenta,
sinó que quan van començar a
ocupar càrrecs sabien que havien
de passar per certs convenciona-
lismes”, explica Portnou. 
Amb algunes excepcions du-

rant la segona meitat del segle
XX –com quan els parlamentaris
del Partit Verd alemany van ir-
rompre al Bundestag amb bam-
bes el 1985–, a principis del nou
mil·lenni els canvis que s’havien
produït en la vestimenta dels po-

lítics eren pocs. Només cal recor-
dar que el parlament britànic no
va revocar fins al 2017 la norma de
dur corbata.

I TOT VA CANVIAR
Després de la crisi econòmica del
2008, la confiança de la ciutada-
nia en els polítics a l’estat espanyol
va arribar als seus mínims histò-
rics entre el 2012 i el 2013, segons
el CIS. La població considerava
que els seus dirigents estaven a
una distància sideral. Va ser a par-

tir d’aquell moment que la políti-
ca es va omplir d’una nova forna-
da de dirigents, molts vinguts del
15M, que trencaven amb els mot-
lles establerts fins aleshores. 
En declaracions al Línia, l’ex-

diputat de la CUP David Fernàn-
dez explica que quan la seva for-
mació va arribar al Parlament el
2012 hi havia gent que, en veure
com vestia, li deia que “per fi algú
s’assemblava a ells”. “No va ser una
decisió tàctica. Simplement érem
iguals a dins del Parlament que a

fora”, afirma. Sigui com sigui, la
seva entrada a l’hemicicle no va
deixar indiferent ningú. A més de
la col·lecció de samarretes reivin-
dicatives que el diputat va lluir du-
rant gairebé quatre anys, i que va
ser àmpliament comentada per la
premsa, Fernàndez va rebre atacs
de tota mena per la seva manera
de vestir. La més notòria va ser la
de la presidenta del Parlament Nú-
ria de Gispert, de Convergència i
Unió, que en una entrevista va dir
que “la dignitat de la institució” re-

queria “una formalitat diferent”.
Les seves crítiques van quedar en
res, i fins i tot una experta en
moda com Patrycia Centeno va es-
criure un article ironitzant sobre el
fet que de Gispert hagués aparegut
disfressada de fada en una entre-
vista a El País el 2011 i ara parlés
de decència. 
Encara  van ser més agressius

els atacs d’alguns diaris espanyols.
La Razón, per exemple, publica-
va l’article David Fernández, la es-
tética de lo feo. “Es van dir barra-

L’alcalde del Prat, Lluís Mijoler, explica que porta tants tatuatges que ja no recorda quants en té. Foto: Ajuntament del Prat

Fa mig segle, els plens municipals estaven plens d’homes amb americana i
corbata. Actualment, les coses han canviat, i cada vegada és més freqüent veure
representants públics que no s’adscriuen a aquests cànons estètics. Malgrat tot, 
a la política encara hi ha un cert clima d’encotillament pel que fa a la vestimenta. 

Adeu a la dictadura
del ‘trajo’ i la corbata?
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n Més enllà de comunicar una filia-
ció o una ideologia política, l’estètica
és utilitzada sovint pels rivals com a
arma llancívola. En aquest sentit, són
les dones les que pitjor ho tenen.
“Sempre som jutjades pel nostre as-
pecte físic. És part d’aquest patriarcat
que s’exerceix sobre els cossos”, consi-
dera l’experta en moda Marta Port-
nou. “Una manera d’atacar una dona
és a través del físic, per anul·lar-la i
afeblir-la”, afegeix.

No cal anar gaire lluny en el temps
per trobar exemples del que explica.
El passat mes de setembre, després

que la líder de Sumar Yolanda Díaz
critiqués Felipe González per la seva
postura en contra de l’amnistia, Al-
fonso Guerra, que va ser vicepresi-
dent amb el PSOE, va donar a enten-
dre que les paraules de Díaz no te-
nien valor perquè havien estat dites
en el temps “entre una perruqueria i
una altra”. Portnou es mostra indig-
nada amb aquest comentari masclis-
ta i considera que Guerra “mai s’hau-
ria atrevit a dir el mateix d’un senyor”.
“Ningú riuria si a un home li digues-
sin que passa massa hores al barber”,
lamenta l’experta.

Els atacs contra les dones pel seu
físic transcendeixen els colors polí-
tics. A Catalunya en tenim exemples a

cabassos. Inés Arrimadas va ser vexa-
da per l’expolític del PP Miguel Ángel
Rodríguez quan en un tuit va afirmar
que la de Ciutadans era “físicament
atractiva com a femella jove”. Tant
ella com una altra política catalana,
Anna Gabriel, van ser el blanc d’atacs
masclistes per la seva condició física
durant l’època del procés. De la dipu-
tada de la CUP es parlava del serrell
“tallat a destral” i es qüestionava la
seva higiene. Alhora, quan va canviar
d’estil, va convertir-se en tota una ce-
lebritat. La mateixa Ada Colau també
ha aparegut a la premsa recentment

pel seu canvi de look. És, sens dubte,
una manera d’analitzar les polítiques
segons un prisma molt diferent del
que s’utilitza amb els seus companys
homes. La seva vàlua intel·lectual
passa per darrere de la seva condició
estètica. Només un home ha fet cór-
rer tanta tinta: Pablo Iglesias quan es
va tallar la cua.

En resum, comentar com van o
deixen d’anar les polítiques és ben
freqüent. Aina Vidal explica, en decla-
racions al Línia, que els seus tatuat-
ges sovint generen comentaris.
“M’han arribat a demanar que me’ls
tapi i hi ha qui m’ha dit que són inde-
corosos i de poligonera”, diu la dipu-
tada barcelonina dels comuns.

La moda com a arma

bassades, però no ens van afectar,
perquè ens van ratificar com la veu
de la gent normal”, diu Fernàndez.
Així mateix, els atacs confirmaven
les tesis dels anticapitalistes en un
altre sentit. La seva manera de ves-
tir molestava “uns pocs que ana-
ven amb trajo” i que, a ulls de Fer-
nàndez, eren responsables de “la
corrupció i la riquesa desigual”. 
Fernàndez va ser, probable-

ment, un dels primers a tot l’Es-
tat a trencar amb les estrictes
normes estètiques que havien re-
git la política. Més tard, Pablo Igle-
sias i la seva cua, Alberto Rodrí-
guez i les seves rastes, Carolina
Bescansa alletant el seu fill al
Congrés dels Diputats, dandis
com Antonio Baños o Juli Fer-
nàndez o Anna Gabriel amb el ser-
rell més comentat de la història de
la política van trobar una esclet-
xa a l’estètica grisa de sempre.

LA DARRERA FRONTERA
Pentinats, roba més lluminosa,
camisetes... Sembla que avui els
polítics tenen més llibertat per
anar com volen. Amb tot, hi ha
una barrera que encara no s’aca-
ba de superar: els tatuatges. “Els
polítics que en porten no en fan
ostentació, perquè els tatuatges
sempre han tingut una connota-
ció negativa”, afirma Portnou.

“A la Xina sempre van ser una
manera de marcar les persones
que havien comès crims, i la re-
ligió cristiana els tenia com una
cosa prohibida”, diu per afegir que
també s’han relacionat amb “els
joves, la rebel·lia, les bandes de
carrer i les drogues”. 
Això resulta sorprenent per-

què, segons l’Acadèmia Espa-
nyola de Dermatologia, un de
cada tres ciutadans menors de 40
anys a l’Estat porta tatuatges.
“Com que tot s’ha democratitzat
i qualsevol senyora pija de Pe-
dralbes porta el nom dels seus
fills tatuat, ja no és el que era
abans, però tot i això els polítics
tenen tanta por de ser jutjats
que amaguen els seus tatuat-
ges”, afirma Portnou.
És per tot això que des del Lí-

nia hem preguntat a diferents
polítics que porten tatuatges per
què en duen i si això té algun pes
en la seva feina. L’alcalde del
Prat, Lluís Mijoler, dels comuns,
per exemple, ja no sap ni quants
en porta. “Arriba un moment que
els deixes de comptar”, diu per afe-
gir que “cada un té una història”.
Mijoler està molt orgullós de llu-
ir un cos ple de tinta, però reconeix
que encara es jutja les persones
“més per la seva aparença que per
la feina que fan”. “Estar compro-

“Qualsevol senyora 
‘pija’ de Pedralbes 
porta el nom dels seus
fills tatuat. Tot i això,  
els polítics els
amaguen”, diu l’experta
i assessora d'imatge
Marta Portnou

mesos amb el reconeixement de la
diversitat i la pluralitat de la nos-
tra societat passa per revisar
aquest estereotip”, argumenta. 
La seva companya de partit i

diputada al Congrés Aina Vidal en
té cinc. “El més important me’l
vaig fer fa tres anys, just després
de superar el càncer”, relata. És un
prisma de llum en forma de trian-
gle que uneix dues de les seves
passions: Star Wars i la fotogra-
fia. També porta una nota musi-
cal darrere l’orella, una tortuga
amb una oreneta a la closca en ho-
menatge a un conte de Cortázar,
un tucà dedicat a la seva família i
una rosa dels vents que es va fer
amb la seva millor amiga. Vidal
afirma que els seus tatuatges han
suscitat comentaris no sempre
positius. Així mateix, diu que,
“malgrat que alguns s’esforcen a
tapar-se’ls, hi ha moltíssims di-
putats que en porten”.
Altres polítics com l’exalcalde

de Sabadell i diputat d’ERC Juli
Fernàndez tenen tatuatges més
discrets. Ell en porta cinc que
s’ha fet en moments rellevants,
com quan el van elegir diputat.
“Em vaig tatuar No passaran!”,
recorda. A ell mai li han dit res per
portar tatuatges.   
En la mateixa línia, la regido-

ra d’ERC a Barcelona Elisenda

Alamany porta una papallona al
canell. Segons confessa, mai li ha
generat problemes i se’l va fer el
2013 “després d’un canvi perso-
nal”. En aquest sentit, considera
que si els tatuatges encara tenen
mala fama en política és perquè hi
ha un component generacional.
“Les persones d’entre 50 i 60
anys estan sobrerepresentades al
Parlament respecte a la societat ca-
talana”, afirma. És per això que els
tatuatges en política, segons el seu
parer, no estan normalitzats.
Una altra fotografia molt di-

ferent de la del 1978 ens parla
d’aquesta manca de normalitat.
En aquest cas es va fer el 17 de
juny del 2023, després de la in-
vestidura de Jaume Collboni
com a alcalde de Barcelona. Ara
sí, per fortuna, hi ha més dones
a la imatge. Malgrat tot, com en
aquella foto del 1978, les corba-
tes, les jaquetes i els pentinats
clenxinats hi predominen. Potser
sí que té raó David Fernàndez
quan afirma que a la política
“encara continuem ancorats en
molts formalismes i una cultura
elitista”.

“A la política encara
continuem ancorats 
en molts formalismes 
i una cultura elitista",
afirma l’exdiputat de la
CUP David Fernàndez,
que va ser dels primers
a trencar els cànons

Yolanda Díaz, Inés Arrimadas, Anna Gabriel, 
Ada Colau, Aina Vidal... Els atacs contra les dones
pel seu aspecte físic són comuns a la vida política

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Tots els trens pararan a la
ciutat a partir del desembre

TRANSPORTS4Segons va con-
firmar el president de Renfe,
Raül Blanco, a l’alcalde de Vi-
ladecans, Carles Ruiz, a partir
del desembre tots els trens s’a-
turaran a l’estació de Rodalies
de la ciutat. Aquesta és una ve-
lla reivindicació del municipi,
que fa tres dècades que reclama
millorar les freqüències al bai-
xador viladecanenc.
De fet, actualment el 30%

dels trens de la línia R2 Sud pas-
sen de llarg sense aturar-se a Vi-
ladecans. És a dir, que en un dia
laborable hi ha una seixantena

de combois amb origen i desti-
nació Sant Vicenç de Calders
que no s’aturen a la ciutat, la
qual és la més poblada de les
que travessa l’R2 Sud.
Aquesta anomalia històri-

ca ha portat a Ajuntament, en-
titats i col·lectius veïnals a fer
front comú per reclamar millors
freqüències de Rodalies per a
Viladecans. De fet, els últims set
anys el Ple viladecanenc ha
aprovat cinc mocions per sol·li-
citar que s’aturessin tots els
trens a la ciutat, la darrera d’e-
lles el passat mes d’octubre.

Condemnada a 10 anys 
de presó per matar el marit

TRIBUNALS4L’Audiència de
Barcelona ha condemnat a nou
anys i 11 mesos de presó la dona
que va matar el seu marit a Vila-
decans el gener del 2021 d’una
punyalada. Basant-se en el vere-
dicte del jurat popular, l’Au-
diència considera demostrat que
cap a dos quarts de nou del ves-
pre del 31 de gener del 2021, Dia-
na Maribel B.M, de 37 anys, va
matar el seu marit, de 65 anys,
clavant-li un ganivet al cor. 
Tot seguit va avisar els veïns

perquè truquessin al 112 i va tru-
car a una persona per explicar-li

què havia passat. Des d’aleshores
ha pagat 5.430 euros al fill de la
víctima, a qui també ha demanat
perdó. Segons ella, el crim va ser
un accident mentre tots dos es-
taven beguts i ell, com feia sovint,
l’estava agredint i insultant.
Per tot això, el magistrat la

condemna per homicidi amb
l’agreujant de parentiu i els ate-
nuants de confessió i reparació
del dany. A banda de la pena de
presó, haurà d’indemnitzar fill
del mort amb 100.000 euros i no
s’hi podrà comunicar ni acostar
durant almenys 11 anys.

El Ple insta el Govern a 
fer millores al Parc Agrari

MEDI AMBIENT4Al Ple de l’oc-
tubre es va debatre sobre el fu-
tur de la pagesia i del Parc Agra-
ri. I és que el PSC va portar-hi
una moció de suport als agri-
cultors del Delta, en la qual, en
paral·lel, demana a la Generali-
tat que posi mesures per tal de
protegir la zona agrària i així afa-
vorir el producte de proximitat. 
En aquest sentit, el tinent

d’alcaldia de Planificació Terri-
torial, Richard Calle, va defensar

la necessitat de millorar el dre-
natge de la zona. 
La proposta va rebre el vot fa-

vorable dels socialistes, PP i
Vox, l’abstenció d’ERC i el vot en
contra dels comuns. Els morats
van argumentar que la propos-
ta socialista no recull la seva
idea de “protecció unitària” dels
espais agraris, mentre que ERC
va recordar alguns dels impul-
sors de la moció també estan a
favor d’ampliar l’aeroport. 

Els trens que passen i no s’aturen a Viladecans són història. Foto: Ajuntament

Foto: Arxiu

Innovació |Viladecans vol fer-se un bessó digital
En el marc de l’Smart City Expo World Congress, l’Ajuntament va anunciar que estava

treballant per crear un bessó digital de Viladecans que ajudi a prendre decisions per millorar la
qualitat de vida. El bessó digital és una creació virtual que reflectirà amb exactitud el municipi.   

ESTADÍSTICA4El delta del Llo-
bregat es reivindica com un ter-
ritori d’igualtat. Així ho indica
l’Institut Nacional d’Estadística
(INE) al seu Atles anual de dis-
tribució de la renda de les llars,
que indica que Viladecans i Sant
Boi comparteixen la segona po-
sició de les grans ciutats amb
més igualtat de rendes entre la
seva ciutadania. Per la seva ban-
da, el Prat és a la tercera posició. 
Les tres ciutats baixllobrega-

tines formen part del llistat de 151
urbs de més de 50.000 habitants
que ha analitzat l’INE, amb da-
des del 2021. El rànquing es fa a
través de l’anomenat índex Gini,
un indicador que permet conèi-
xer millor el repartiment dels in-
gressos davant d’unes altres da-
des que mesuren de manera
més genèrica la quantitat de la
renda mitjana. Com més baix és
aquest índex, en una escala de 0
a 100, això vol dir que les rendes
d’aquella ciutat s’assemblen més

i que, per tant, hi ha menys de-
sigualtat d’ingressos.
En concret, l’índex Gini de Vi-

ladecans i de Sant Boi és 26,9,
dues dècimes més elevat que el
de Mollet i Fuenlabrada, que
ocupen la primera posició esta-
tal. El Prat, al seu torn, ocupa la
tercera posició amb 27,3. 
Val a dir que tant Vilade-

cans com Sant Boi compartien
l’any passat la primera posició de
la classificació. De fet, des que l’I-

NE publica aquestes dades a
través de l’índex Gini, Viladecans
sempre ha estat situada al podi.
Les mateixes dades de l’INE

assenyalen que la renda mitjana
per persona és de 14.192 euros,
i de 38.945 per casa. A Sant Boi,
les dades són lleugerament in-
feriors, amb 13.856 euros de
renda per persona i 36.460 per
família. El Prat presenta 14.168
euros de renda mitjana per per-
sona i 37.240 per llar. 

Panoràmica de Viladecans. Foto: Línia Mar

Viladecans, Sant Boi i el Prat, al
Top 5 de la igualtat d’ingressos
» Les tres ciutats presenten unes rendes familiars equànimes

» Viladecans ha estat sempre entre els tres primers llocs del rànquing
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EDUCACIÓ4Una nova sentència
a favor d’incloure més hores de
castellà a les aules ha suscitat po-
lèmica al Prat, on l’Escola Sant
Jaume haurà de fer una assig-
natura troncal més en castellà a
petició de la família d’un sol
alumne. El Tribunal Superior de
Justícia de Catalunya (TSJC)
ha estimat el recurs de la famí-
lia de l’estudiant contra una re-
solució del Departament d’E-
ducació de la Generalitat i esta-
bleix que, tot i que no es pot uti-
litzar un paràmetre percentual
com pretenien els pares -el fa-
mós 25% d’hores en castellà-, cal
garantir el dret d’aquest estu-
diant a rebre en castellà una se-
gona assignatura troncal al mar-
ge de la de llengua castellana. 
Aquesta decisió judicial va

suscitar la reacció contundent de
la consellera d’Educació del Go-
vern, Anna Simó, que va sortir al
pas per dir que el TSJC “ha tor-
nat a sentenciar contra el sentit
comú de la pedagogia”. 

DUES CONSIDERACIONS
Tanmateix, per a la professora
agregada de Didàctica de la llen-
gua i la literatura i Cap d'Estudis
del Grau en Mestre d'Educació
Primària de la Facultat d'Educa-
ció de la Universitat de Barcelo-
na (UB), Encarnación Carrasco,
aquesta decisió judicial compor-
ta dues qüestions diferents. En
una conversa amb Línia Mar,
l'experta en Lingüística i Didàc-
tica de les llengües reconeix que
si bé és cert que la sentència su-
posarà una minva de l'exposició
al català per als alumnes en ge-
neral, i especialment per aquells
que no el tenen com a llengua

d'ús habitual a la llar ni al seu en-
torn social –i que són majoria te-
nint en compte que el Prat és una
zona predominantment caste-
llanoparlant en la qual l'escola, so-
vint, és l'únic lloc on molts alum-
nes tenen contacte amb el cata-
là–, el fet que hi pugui haver una
alternança en les llengües en què
s'imparteix una matèria pot ser
positiu per a l'aprenentatge d'a-
questa i de les llengües en joc. "La
construcció de sabers en diferents
idiomes beneficia tant l'apre-
nentatge d'aquests com dels co-
neixements disciplinaris els quals,
tanmateix, es poden bloquejar si
es descuida l'ingredient lingüís-
tic", avisa Carrasco. 
La docent i investigadora, a

més, preconitza un sistema
“adaptatiu i contextualitzat en
funció de l'entorn sociolingüís-
tic”, en el qual l'escola reforci el
català o el castellà depenent l'a-
vinentesa "per compensar" la
falta de contacte i ús de l'alum-
nat d’una llengua o l’altra.
Amb tot, en aquest debat

predominen, eminentment, les
lectures polítiques. Això és pre-

cisament el que denuncia el sin-
dicat de mestres USTEC, que ha
mostrat el seu rebuig a la sen-
tència, que titlla de “persecució
política del català”, segons de-
claracions de Iolanda Segura, la
seva portaveu nacional, a El
Prat Ràdio.
En aquesta línia, Simó va

recordar que les interpretacions
judicials en matèria d’ensenya-
ment de les llengües “no tenen
cabuda” i va lamentar que vis-
quem en un país en el qual “els
jutges fan de mestres, de peda-
gogs i, fins i tot, de consellers
d’Educació”. A més, la conselle-
ra va titllar “d’intolerable” el
que va descriure com “assetja-
ment polític” que hauria patit la
direcció i el centre. Sobre aques-
ta qüestió, la presidenta de l’As-
sociació d’Escola Bilingüe (AEB),
que ha assessorat la família de-
nunciant, diu desconèixer “a
quin tipus d’assetjament es re-
fereix” Simó, i ha replicat que són
realment els pares que demanen
més presència del castellà a l’es-
cola els qui pateixen pressions
“de tota mena”. 

Escola Sant Jaume del Prat. Foto: Arxiu

Obliguen una escola a fer una
assignatura troncal en castellà
» Una decisió del TSJC dona la raó a la família d’un sol alumne

» La consellera d’Educació critica la mesura: “Contra el sentit comú”

‘La imatge permanent’ de
Laura Ferrés omple el Capri

CINEMA4El Cine Capri va ves-
tir-se de gala per a la preestrena
de La imatge permanent, òpe-
ra prima de la cineasta praten-
ca Laura Ferrés, el passat dijous
dia 16 de novembre. Més de
700 persones van assistir al pas-
si d’un film enregistrat al Prat i
que s’inspira en les vivències de
la família materna de Ferrés, que
prové d’Andalusia. 
Amb tot, la directora va vo-

ler agrair els presents la col·la-
boració que ha rebut a la seva
ciutat, tant per part de l’Ajunta-
ment, a través de la Film Office,

com del veïnat. De fet, que la
pel·lícula s’hagi estrenat al ci-
nema Capri és un agraïment de
Ferrés a la seva ciutat. 
Entre els presents hi havia les

actrius protagonistes del film,
María Luengo i Rosario Ortega,
així com la productora executi-
va, Ariadna Rodríguez, i el pro-
ductor de Fasten Films, Adrià
Monés. També hi havia l’alcalde,
Lluís Mijoler, que va donar les
gràcies a Ferrés -que ve de gua-
nyar l’Espiga d’Or de la Seminci
de Valladolid- per “reivindicar”
la seva ciutat i “la seva gent”. 

La Fira Avícola escalfa motors
amb la presentació del cartell
TRADICIÓ4El Prat compta els
dies per celebrar una nova edi-
ció de la Fira Avícola, que tindrà
lloc de l’1 al 3 de desembre a la
Granja de la Ricarda. 
Mentrestant, la ciutat escal-

fa motors amb activitats prèvies,
com ara la presentació del car-
tell -o millor dit, cartells- de la
mostra. Enguany, l’artista pra-
tenc Ángel Coronado ha estat
l’encarregat de plasmar el que re-
presenta la fira per a ell en un
llenç. Així, el resultat han estat
tres creacions diferents en les
quals el gall Pota Blava n’és el

protagonista. De fet, Coronado
ha reconegut que la seva idea ini-
cial era que no aparegués l’ani-
mal, però confessa que li va ser
impossible. “És que no es pot
evitar”, expressa. 

QUI ÉS CORONADO?
Coronado és un artista multi-
disciplinari amb llarga expe-
riència i reconeixement en el
món de l’animació en cinema i la
televisió, així com en el món edi-
torial, amb diversos treballs pu-
blicats arreu del planeta amb
l’estudi Wuji House.

Ferrés, abans de l’estrena. Foto: Ajuntament

Hostaleria | Demanen una ordenança de terrasses “més flexible” 
Membres del Gremi de Restauradors han demanat, entre altres, una ordenança de terrasses 
“més flexible”. En aquest sentit, els hostalers reclamen tenir més llibertat a l’hora de triar-ne
l’estètica i fer-les més funcionals. També posen sobre la taula la possibilitat d’ampliar horaris.   
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Afavorint la inclusió social 
dels joves a través del cinema

SOCIETAT4El programa Salto
del Eje ha aterrat al barri de
Camps Blancs, on una desena
d’adolescents estan participant
en aquest projecte de transfor-
mació social a través del cinema.
De fet, aquests joves ja van filmar
un curtmetratge sobre el grup
folk River Omelet, protagonista
d’una de les actuacions del fes-
tival musical Altaveu. 
Aquesta iniciativa està im-

pulsada per l’Alt Comissionat
contra la Pobresa Infantil, el
ministeri de Cultura i la Fede-
ración Pantalla. A la metròpoli

s’implementa en el marc d’un
programa de la Diputació per
ajudar a la millora dels barris. 
Els adolescents participants

tenen entre 14 i 16 anys i han as-
sistit a un programa de píndoles
formatives en matèria audiovi-
sual, amb l’acompanyament de
professionals del sector. Qui
també ha col·laborat en aques-
ta iniciativa ha estat l’Esplai Ei-
xida, de Camps Blancs. 
L’estrena de la peça que van

elaborar sobre River Omelet es
va estrenar a finals de l’octubre
als cinemes Aribau.  

DHL construirà a la ciutat 
el seu nou ‘hub’ internacional
ECONOMIA4L’empresa de lo-
gística i comerç DHL construirà
a Sant Boi el seu nou hub inter-
nacional. Hi invertirà 80 milions
d’euros i s’ubicarà en uns terre-
nys que formen part de l’aero-
port. Està previst que el nou
edifici estigui enllestit durant
el primer trimestre del 2025.
A l’acte de col·locació de la

primera pedra, que va tenir lloc
el dia 27 d’octubre, hi va anar el
ministre de la Presidència, Félix
Bolaños, que va estar acompa-
nyat per l’alcaldessa, Lluïsa Mo-
ret, i el subdirector general d’Or-

denació del Transport i Desen-
volupament Sectorial de la Ge-
neralitat, Daniel Fernández.
També hi havia representants de
DHL i d’Aena. 
Aquest futur centre donarà

cobertura a les trameses de mis-
satgeria urgent per via aèria i aju-
darà a incrementar entre un 15
i un 20% la plantilla que actual-
ment treballa a les instal·lacions
de DHL a l’aeroport. Amb tot, la
nau que es construirà tindrà
més de 10.000 metres quadrats
i una capacitat de processament
de 20.000 peces per hora.

La Botiga d’Aliments
Solidaris celebra els 10 anys

ANIVERSARI4La Botiga d’Ali-
ments Solidaris va néixer l’any
2013 per donar resposta als es-
tralls de la crisi econòmica i ga-
rantir la cobertura de les neces-
sitats bàsiques d’alimentació de
la població vulnerable de la ciu-
tat. L’entitat, a més, atén ara una
mitjana de 1.500 famílies i 4.200
persones a l’any. 
Amb motiu del desè ani-

versari, l’Ajuntament va orga-
nitzar un acte amb les entitats

que formen part de la platafor-
ma -Càritas, Ajut al Quart Món
i les esglésies evangèliques Rey
de Reyes i Llibertat-, el passat
30 d’octubre a Can Massallera.
La trobada va gaudir de l’ac-
tuació de les corals Renaixen-
ça i Gospel Soul.
L’acte va estar presidit pel

president de la botiga, Miguel
Ángel Calavia, que va estar
acompanyat per l’alcaldessa,
Lluïsa Moret.

Alguns dels joves participants. Foto: Ajuntament

Foto: ANC

Seguretat |Tres detinguts per la invasió del camp de l’Espanyol
Els Mossos han detingut les últimes setmanes 13 persones acusades de danys per la invasió del
camp de l’Espanyol del maig, durant la celebració del títol de lliga del Barça. Les detencions 

s’han produït a diferents municipis de l’àrea metropolitana, tres de les quals a Sant Boi. 

POLÍTICA4Sant Boi ha signat
una declaració amb una vintena
de capitals europees en la qual
reivindiquen el rol de les ciutats
en el marc de la Unió Europea,
per tal d’enfortir-la. El docu-
ment es va signar en el marc de
l’Smart City Expo, celebrat a
Barcelona a principis del no-
vembre. “Amb aquesta declara-
ció reivindiquem més partici-
pació de les ciutats europees en
la presa de decisions i en la dis-
tribució dels recursos”, explica
l’alcaldessa, Lluïsa Moret, en
declaracions a Línia Mar. 
Entre les ciutats signants hi

ha  la mateixa Barcelona, així com
altres capitals d’estat europees
com Roma, París, Viena, Brus-
sel·les, Budapest, Tallinn o Hèl-
sinki, així com altres ciutats com
Màlaga, Gant, Rotterdam o Torí.
En aquesta declaració, les

ciutats es comprometen a con-
tinuar innovant per fer front a la
crisi climàtica, social i econòmi-

ca, i avisen de les problemàtiques
que es deriven de les desigualtats
econòmiques. De fet, aquestes
localitats ofereixen el seu co-
neixement del territori per mirar
de trobar solucions més adap-
tades a cada zona. “El coneixe-
ment dels nostres entorns i l’ex-
periència en la gestió de la vida
quotidiana facilita que es pugu-
in portar a terme polítiques pú-

bliques amb impacte real en el
benestar de les persones”, apun-
ta Moret, que assegura que és ne-
cessari apostar per “aliances en-
tre ciutats” per afrontar plegades
els reptes ambientals, econò-
mics i socials. “Hem de ser mo-
tors de la societat europea per
impulsar, des de la proximitat,
accions innovadores i transfor-
madores”, rebla l’alcaldessa.

Els representants de les capitals europees al MNAC. Foto: Blanca Blay/ACN

Sant Boi tracta de tu amb una
vintena de capitals europees

» La ciutat signa una declaració que reivindica el rol de les urbs a la UE
» Moret: “Cal més participació de les ciutats en la presa de decisions”
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Esports Bàsquet | El Vilabàsquet Viladecans viatja el Basket Almeda 
El conjunt de Xavi Paredes visitarà el pròxim diumenge 26 de novembre el Basket

Almeda, en partit corresponent a la vuitena jornada del grup B de Lliga Femenina 2. 
El Vilabàsquet Viladecans hi arribarà després d’un inici de temporada molt exigent.

Hi ha petits escrits, novel·les o
projectes de qualsevol mena que,
per infinites circumstàncies, es
queden durant un temps en un
calaix, un disc dur o en la ment.
Alguns no arribaran mai a veure
la llum i altres, com és el cas de la
Super Copa, simplement s’ajor-
nen. “Enteníem que durant la
pandèmia no podíem crear
aquesta nova competició. Sense
la covid-19, segurament l’haurí-
em presentat la temporada 2021-
2022. O, almenys, aquesta era la
nostra idea”, confessa Ferran
Aril (La Seu d’Urgell, 1956), pre-
sident de la Federació Catalana de
Basquetbol (FCBQ).
La Super Copa, que en el cas

de la femenina està entre Lliga
Femenina 2 i Copa Catalunya i en
el de la masculina, entre Lliga
EBA i Copa, ha acabat naixent du-
rant el Centenari de la Federació
i després de tres anys de cocció.
“Volíem organitzar un campionat
amb els 14 millors equips mas-
culins i femenins que fos la pun-
ta de la piràmide de les nostres
competicions, i fer-ho amb la
veu i les opinions dels clubs.
Amb la seva complicitat”, amplia. 
A mitjan passada temporada

es van reunir amb les entitats
que tenien opcions de poder
disputar el torneig aquest curs.
“Com us imagineu i voleu que si-
gui la nova competició?” o “Qui-
nes creieu que són les vostres ne-
cessitats?” van ser algunes de les
preguntes que van provocar una
pluja d’idees molt profitosa. 

Els clubs, per exemple, han
volgut que hi hagi quatre i no tres
auxiliars de taula, i aquest quart
serà designat per la Federació, i
com es pot llegir en les bases de
la competició, “està format espe-
cíficament per a la introducció de
dades estadístiques del partit”.
Resulta un cost extra per als
equips, que han volgut “unificar
criteris en l’estadística”. Les en-
titats també volien, com així serà,
que l’equip campió de la fase re-
gular, després de 26 jornades, tin-
gui més premi esportiu. “El cam-
pió de la fase regular de la Super
Copa femenina accedirà directa-
ment a la fase d’ascens a Lliga Fe-
menina 2 i el de la masculina serà
ja nou equip de Lliga EBA”. 
El segon, tercer, quart i cinquè

classificats de la Super Copa fe-
menina es jugaran la segona pla-
ça de la fase d’ascens en una Final
a Quatre, que fins ara era el format
que decidia els dos bitllets. Men-
tre que en la competició masculi-
na també es disputarà una Final
a Quatre, que, en funció dels re-
sultats de la Final a Quatre i de la
normativa de la FEB, podria do-
nar lloc a més places a Lliga EBA.   

ELS DESCENSOS 
Tant en la Super Copa femeni-
na com de la masculina, els úl-
tims quatre últims classificats de
la fase regular perdran la cate-
goria, i podrien ser-ne més si el
nombre d’equips descendits de
Lliga Femenina 2 o Lliga EBA
no permetessin que pugessin
dos clubs de Copa Catalunya a
la nova competició. 
Lluny queda la situació durant

la pandèmia, en què a Copa Ca-
talunya no hi va haver descensos,

però sí ascensos, i Copa va créi-
xer molt en equips. Tant que la
masculina va arribar a tenir tres
grups i la femenina, dos. “Una si-
tuació que va fer encara més im-
portant crear la nova Super Copa,
perquè a Copa hi havia molta  di-
ferència de nivell entre alguns
equips”, exposa l’entrevistat.   
Es crearà una comissió de se-

guiment de la nova competició,
formada per quatre represen-
tants dels de Super Copa (dos de
la masculina i dos de la femenina),
i que seran triats per les mateixes
entitats, i dos o tres de la Fede-
ració Catalana de Basquetbol. La
comissió de seguiment es reuni-
rà cada mes o mes i mig. Quan si-
gui necessari, es convocarà a to-
tes les entitats participants.  
Segur que en aquestes re-

unions de seguiment un dels te-
mes estrella serà una de les grans
apostes de la Super Copa: la re-

transmissió televisiva de tots els
partits. Una aposta per visibilitzar
la competició i facilitar que  tots els
clubs tinguin accés a veure els
matxs dels rivals. “Entenc que al
principi no serà fàcil perquè hi ha
entitats que no hi estaven acostu-
mats o no ho havien fet mai, i nin-
gú neix ensenyat. A més, cadascú
té les seves circumstàncies. Qui ju-
gui en una instal·lació municipal
segurament tindrà condicionants
diferents de qui tingui pavelló
propi. El cas és, a poc a poc, caldrà
complir uns mínims en la re-
transmissió”, descriu Aril. 
Les retransmissions han de ser

en català, respectar els valors de
l’esport, afavorir la neutralitat o
utilitzar llenguatge inclusiu. “Es-
perem que quan s’acabi la prime-
ra volta [just després se celebrarà
un All Star masculí i femení] esti-
guem en una situació molt propera
al que busquem”, desitja Aril.

Amb el CB Granollers-Sese
(55-51), a les 17.30 hores del
passat 16 de setembre, es va do-
nar el tret de sortida a la prime-
ra edició de la Super Copa fe-
menina, que també està forma-
da per AB Premià, Bàsquet Fe-
mení Sant Adrià, CB Igualada,
CB Roser, CB Prat, CBF Cerda-
nyola, CEJ l’Hospitalet, Club
Bàsquet Samà Vilanova, Draft
Gramenet, Joventut Les Corts,
Manresa CBF i TGN Bàsquet.
Mentre que amb un horari molt
menys habitual (a les 15.45 ho-
res) es va encetar, el passat 23 de
setembre, la competició mascu-
lina, amb un JAC Sants-UE Sant
Cugat (61-53). Els altres 12 equi-
ps que la conformen són Bàsquet
Manresa B, CB Esparreguera,
Club Bàsquet Unificat Lloret,
Círcol Badalona, CB IPSI, CN Sa-
badell, CB Cerdanyola, CB Ri-
pollet, FC Martinenc Bàsquet, El
Masnou Basquetbol, Nou Bàs-
quet Olesa i UE Barberà. 
L’aparició de la Super Copa ha

fet que la Tercera Catalana pas-
si a denominar-se Primera Ter-
ritorial. L’estructura d’ascensos
no canviarà i els millors conti-
nuaran pujant a Segona Catala-
na. El fet que els grups siguin de
Barcelona, Lleida, Girona i Tar-
ragona “abaratirà costos als clubs
en els desplaçaments”.   
“Segur que hi haurà detalls

i problemes que haurem de so-
lucionar sobre la marxa, i pot-
ser també sorgiran nous ca-
mins. Em dona una confiança
absoluta anar acompanyat dels
clubs per remar amb il·lusió i en
la mateixa direcció perquè la Su-
per Copa creixi i creixi”, com-
parteix, convençut, Aril. 

Toni Delgado
EL PRAT

La Super Copa és de consens
» El CB Prat femení està disputant la nova competició de la Federació Catalana de Basquetbol
» “Em dona una confiança absoluta anar acompanyat dels clubs“, celebra Ferran Aril, el president

Ferran Aril, durant la presentació de la Super Copa. Foto: M.A. Chazo/ FCBQ



Per a publicitat: publicitat@comunicacio21.com - 686 429 517
21 | 

Novembre 2023 líniamar.cat



| 22

A La memòria del gel, Ada Vilaró parla de
la supervivència, la nostra, la de la societat
i la del planeta. A partir d’una experièn-
cia personal de l’artista, l’espectacle ens
porta a mirar-nos endins, trencar el gel in-
tern i tornar al més bàsic: que el cor tor-
ni a bategar al ritme de la terra. Dirigida
per la mateixa Vilaró i Pep Pla.
A la Fundació Joan Brossa.

Teatre

La memòria del gel
Ada Vilaró

Joan Miquel Oliver ha començat aquest
novembre la gira del seu nou disc, Elec-
tronic Devices (Oigo Discos), el setè àlbum
que el lletrista d’Antònia Font ha publicat
en solitari. En una entrevista amb l’ACN,
el mallorquí ha reconegut que s’ha “men-
jat el coco” per trobar “coses noves” a ofe-
rir al seu públic, cinc anys després de la
publicació del seu darrer disc.

Música

L’Ariadna (Laia Costa) descobreix que el seu
avi busca des de fa temps les restes del seu
pare, desaparegut a la Guerra Civil. Per aju-
dar-lo, viatja a Burgos, on estan exhumant
una fossa comuna on podria estar enter-
rat el seu besavi. Allà coneixerà la història
d’Antoni Benaiges (Enric Auquer), un jove
mestre de Tarragona que va ser mestre del
seu avi abans de la guerra.

Pelis i sèries

El mestre que va prometre el mar
Patricia Font

Electronic Devices
Joan Miquel Oliver

‘Cosint el cant’
El Palau Güell de Barcelona explora la relació de la sopra-
no Victoria de los Ángeles amb la moda. Ho fa a través de
l’exposició Cosint el cant, que es va inaugurar el passat 10
de novembre i que es podrà visitar fins al 21 de gener. La
mostra inclou alguns dels vestits més emblemàtics que
va lluir l’artista al llarg de la seva trajectòria, tant en els
incomptables recitals que va fer com per interpretar di-
versos personatges icònics. A més de vestits, també s’hi
exposa la seva màquina de cosir, gràcies a la qual va con-

feccionar algunes peces també incloses a la mostra.

M I K I  N Ú Ñ E ZQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Aquest llibre aplega la totalitat dels con-
tes escrits per Maria Barbal fins ara, tant els
publicats en volums com els esparsos en
publicacions periòdiques o en antologies
temàtiques i, també, contes encara inèdits,
que s’ofereixen en primícia. Tota la narra-
tiva curta de qui ha destacat per damunt
de tot com a novel·lista, però que sempre
ha demostrat el seu talent per al conte.

Llibres

Tots els contes
Maria Barbal

| Flashback 2
Un univers ciberpunk ple d’acció en què el futur de la humanitat penja d’un

fil i tu l’hauràs de salvar. Per a PC, PS4 i 5, Switch, Xbox One i Series X/S.
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Després dels escenaris, la televisió és segurament
l’espai on Miki Núñez (Terrassa, 1996) se sent més
còmode. El jove cantant es va fer famós l’any 2018
per la seva participació en el realitymusical Ope-

ración Triunfo. Des d’aleshores, s’ha aconseguit
forjar una carrera musical d’èxit, amb tres àlbums

publicats: Amuza (2019), Iceberg (2020) i 121
(2023). Però, també des d’aleshores, no ha aban-
donat mai la televisió. El 2019 va representar Es-

panya a Eurovisió amb la cançó La venda, l’any se-
güent es va estrenar com a presentador de TV3 al
programa Cover, i des del 2022 condueix Eufòria,
també a la televisió de Catalunya. Precisament

des de TV3Miki Núñez va donar la benvinguda a
l’any 2023 presentant les campanades amb Ma-
riona Escoda, guanyadora de la primera edició
d’Eufòria. Aquesta vegada, per rebre el 2024, ho
repetirà, però acompanyat de Laura Escanes.

Famosos

Haver participat a Operación Triunfo
Va ser el 2018 i ara ja ha publicat tres àlbums com a cantant

Presentarà les campanades de TV3
Juntament amb Laura Escanes, nou fitxatge de la cadena

Ha cridat més l’atenció Laura Escanes
Perquè ho va anunciar en castellà a les seves xarxes socials
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

EDAT

Existeix una predisposició genètica tant a l’insomni 
com a la tendència a dormir més hores del compte

DEPRESSIÓ

HERÈNCIA

HIGIENE

E S T I L S  D E  V I D A

i PSICOLOGIA 
Associem tradicionalment l’insomni a les malalties cardiovascu-
lars, però un estudi genètic elaborat per investigadors de la Uni-
versity College London el vincula directament amb el risc de
desenvolupar símptomes de depressió, sobretot en les persones
amb una especial predisposició. El límit seria dormir sistemàtica-
ment menys de cinc hores cada nit. Aquest treball, publicat a la
revista Translational Psychiatry, ha analitzat les dades de prop de
7.000 persones amb una edat mitjana entorn de 65 anys.  
Històricament, es considerava que l’insomni era un efecte

secundari del trastorn mental. Ara els investigadors han desco-
bert que també podria passar al revés: que el fet de dormir po-
ques hores agreujaria els símptomes d’algunes persones. De fet,
pensen que és molt més probable que succeeixi d’aquesta ma-
nera. Els resultats revelen que les persones que tenen una pre-
disposició genètica més gran a dormir poc, menys de cinc ho-
res, tenen, en general, més probabilitats de desenvolupar símp-
tomes depressius en un termini d’entre quatre i dotze anys. Les
probabilitats van baixant quan el pacient dorm més, però, aten-
ció, perquè tornen a pujar si dorm més de nou hores.         

Dormir poc agreuja la depressió

El son poc productiu i la depressió augmenten progressivament
amb l’edat i estan molt més relacionats del que creiem 

Les claus

Un estudi ha determinat que la manca regular d’hores de son
agreuja els símptomes de depressió en persones grans 

Una bona higiene del son pot ajudar-nos a dormir més 
i millor, per això cal establir horaris i pautes adients
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